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VAASA  
Sirpa Sainio  
sirpa.sainio@pohjalainen.fi

Professori Ilkka Virtasella on yksi 
Vaasan yliopiston hienoimmista 
työhuoneista; kulmahuone Terva-
hovin kolmannessa kerroksessa ja 
merinäköala.

Elokuun ensimmäisenä päivä-
nä se jää häneltä seuraajalle.

— Pitkät jäähyväiset, Ilkka Vir-
tanen nauraa ja sanoo keräävänsä 
dekkareita. 

Raymond Chandler on suosik-
ki.

Historialliset kartat, Turku 1837 
ja Vaasa 1839 työhuoneen seinällä 
kertovat, mistä mies on lähtöisin 
ja mihin hän on asettunut.

Hieman haalistuneessa valoku-
vassa salskea Ilkka Virtanen aste-
lee arkkitehti Simo Paavilaisen 
rinnalla. Tarkastetaan Vaasan yli-
opiston rakennuspaikkaa. 

Pullorivi säveltäjien nimikko-
juomia paljastaa musiikinhar-
rastuksen. Kulttuurimatkailu, 
teatteri, ooppera ja konserttimu-
siikki veivät hänet kymmeneksi 
vuodeksi Vaasan kaupunginorkes-
terin kannatusyhdistyksen Bravón 
puheenjohtajaksi.

Kiinnostus sotahistoriaan nä-
kyy mm. kuvasta, jossa englanti-
laiset tulittavat Palosaarta Krimin 
sodan aikana.

— Vaasan sotaveteraanimuseon 
hyväksi haluan tehdä työtä.

Tavallinenkin   
pääsi professoriksi
Ilkka Virtanen, 64, sanoo olevansa 
onnellinen mies.

— Synnyin ennen suuria ikä-
luokkia. Ei tarvinnut olla nobelis-
ti, vaan tavallisetkin ihmiset sai-
vat professorinvirkoja.

Hän kasvoi sotaorpona — isä 
kaatui ennen pojan syntymää. 
Äiti antoi hyvän kotikasvatuksen 
ja Suomen valtio maksoi pietä elä-
kettä 16-vuotiaaksi. 

— En ymmärrä vaatimuksia, 
että sotaorvot vielä tarvitsisivat 
valtiolta jotain korvauksia.

Ilkka Virtasesta tuli matemaa-
tikko. Tulevaisuudentutkija Pentti 
Malaska ohjasi hänet talousmate-
matiikan ja mallintamisen maail-
maan.

Vaasan yliopistossa Virtanen 
on tehnyt yhteistyötä erityisesti 
laskentatoimen kanssa. Hän ylit-
ti tiederajat, ennen kuin monitie-
teellisyydestä puhuttiinkaan.

— Olen ohjannut ainakin sata 
gradua, vaikka opettaminen Vaa-
sassa oli vähäisempää.

Yliopiston hallinto vei ajan. 
Kolme vuotta vararehtorina, seit-
semän vuotta rehtorina ja miltei 
kymmenen vuotta dekaanina: 
yhteensä 22 vuotta yliopiston hal-
lituksessa.

Raha lievitti tuskaa
Vaasan kauppakorkeakoulun 
muuttuminen Vaasan korkeakou-
luksi oli kivulias ratkaisu. 

Virtanen valittiin rehtoriksi 
kauppatieteilijöiden miehenä. 
Hänen edeltäjänsä Mauri Palomä-
ki tunnettiin yliopistomiehenä.

— Minä petin porukan ja tein 
korkeakoulusta yliopiston, Virta-
nen myhäilee.

Virtasen aloittaessa rehtorina 
voimaan tuli myös korkeakoulu-
jen kehittämislaki, joka tiesi vuo-
sittain 15 prosenttia lisää rahaa. 

— Viisi vuotta oli hienoa aikaa. 
Raha lievitti kauppakorkeaa sure-
vien tuskaa.

Raastuvankadulta ruvettiin 
hakeutumaan Palosaarelle 1988. 
Ensimmäiset laitokset muuttivat 
vanhan puuvillatehtaan tiloihin, 
Fabriikkiin.

Laki Vaasan yliopistosta hyväk-
syttiin 1990 ja nimi muuttui seu-
raavan vuoden alusta. 

Ilkka Virtanen ihmettelee vielä-
kin, miten suuri vaikutus yliopis-
tolla oli moneen asiaan. 

— Päivä kirkastui, kun keskus 
vastasi: Vaasan yliopisto.

Kesä meni pilalle
Kesä 1992 meni Ilkka Virtaselta 
pilalle.

Suunnitelmat yliopiston ra-

kentamisesta Palosaarelle olivat 
edenneet hienosti. Voittaneen Set-
terbergin kampa -ehdotuksen poh-
jalta töiden oli määrä alkaa 1992.

Juhannuksen alla rakennushal-
lituksesta soitettiin ja kerrottiin, 
että valtiovarainministeriön mie-
het olivat käyneet ja vetäneet Vaa-
san yliopiston rakentamismäärä-

rahat yli.
— Jos teillä on vaikutuskanavia, 

niin käyttäkää niitä nyt, neuvot-
tiin.

Maaherra Tom Westergård, kau-
punginjohtaja Juhani Turunen, 
ministeri Ole Norrback ja päämi-
nisteri Esko Ahokin saatiin hätiin 
ja seitsemän miljoonaa talousar-

vioon. 
Alun perin rahaa oli esitetty 17 

miljoonaa.
— Lapio iski maahan joulun-

alusviikolla 1992. 

Yliopiston paikkaakin  
yritettiin muuttaa
Määrärahaselkkausta oli edeltä-

nyt keskustelu yliopiston paikas-
ta. ABB:n toimitusjohtaja Matti 
Ilmari oli esittänyt yliopiston siir-
tämistä yhtiön maille Mustikka-
maalle.

Monet siitä innostuivatkin.
Ilkka Virtasen mukaan Vaasan 

yliopiston rakentaminen olisi 
siirtynyt vuosikausiksi, jos paik-

kaa olisi ruvettu muuttamaan tai 
jos rakentamismäärärahaa ei olisi 
saatu pidetyksi budjetissa.

Ole Norrbackia Virtanen kiit-
tää myös siitä, että hän järjesti 
Technobothnia-laboratorion ra-
hoituksen, 60 miljoonaa markkaa, 
ohi kaikkien suunnitelmien.

— Omalla ministerillä oli mer-

kitystä — ainakin silloin.

Vaasan yliopisto pysyy
Virtanen luottaa siihen, että Vaa-
san yliopisto säilyy. Sille ei hänen 
mielestään ole luontevia yhteis-
työkumppaneita. Lähin olisi Tam-
pereen yliopisto, mutta matkaa 
olisi 250 kilometriä. Lisäksi ope-
tusalat olisivat samat.

— Kumman opetuksesta karsit-
taisiin? Virtanen kysyy.

Kaksikielinen Vaasan yliopis-
to on jäänyt haaveeksi — ainakin 
toistaiseksi.

Vaasan yliopiston, Åbo Akade-
min ja Hankenin Vaasan yksiköi-
den yhdistymisen tiellä on Virta-
sen mukaan kielen lisäksi ennen 
kaikkea se, Turku ja Helsinki eivät 
halua luopua yksiköistään.

Virtanen on lämmin yliopiston 
ja ammattikorkeakoulun yhteis-
työn kannattaja. Varsinkin teknii-
kan alalla yhteistyö on luontevaa.

Yliopisto ja lentokenttä ovat 
kaupungin menestystekijät, sa-
notaan. Vaasassa on molemmat, 
joten Ilkka Virtanen luottaa Vaa-
san kaupungin tulevaisuuteen.

— Viiden vuoden kuluessa on 
kuitenkin saatava aikaan sadan 
tuhannen asukkaan kaupunki.

Yliopistosta lähtee onnellinen mies
Ilkka Virtanen on onnellinen mies. Takana on 40 
vuoden yliopistoura ja edessä eläkepäivät, joihin 
näyttää sisältyvän sopivasti työtä ja vapaa-aikaa. 
Työ korkeakoulujen arviointineuvostossa jatkuu; 
rannassa on vene ja laivurikurssi takana.

Ei talosta lähdetä kuin torpasta, sanoo professori Ilkka Virtanen. Hän haluaa kunnioittaa akateemisia perinteitä ja pitää jäähyväisluennon Kukan päivänä tasan 25 vuotta vir-
kaanastujaisesitelmänsä jälkeen.

EETU SILLANPÄÄ

 FAKTA 

Vaasan yliopiston talousmate-
matiikan professori Ilkka Virta-
nen pitää jäähyväisluentonsa 
maanantina 12. toukokuuta 
kello 14 Tervahovin Wolff-audi-
toriossa.
Luennon otsikko on Paljonko 
on kaksi plus kaksi? Kokemuksia 
ja näkemyksiä matematiikan 
opetuksesta kuudelta vuosi-
kymmeneltä.
Professori Virtanen on syntynyt 
4. tammikuuta 1944 Paimiossa. 
Hän väitteli tohtoriksi Turun 
yliopistossa 1977 pääaineena 
sovellettu matematiikka. Vaasan 
yliopiston talousmatematiikan 
professorina Virtanen on 
toiminut vuodesta 1981.
Vaasan yliopiston vararehtorina 
Virtanen toimi 1984 — 1987 
ja rehtorina 1987 — 1994. Hän 
toiminut myös lukuisissa tie-
teellisissä asiantuntijatehtävissä 
sekä tiede- ja koulutuspoliitti-
sissa asiantuntijatehtävissä niin 
kotimaassa kuin ulkomaillakin.
Yliopiston tervehdyksen tilai-
suudessa esittää rehtori Matti 
Jakobsson, tilaisuuden avaussa-
nat lausuu dekaani Matti Linna. 
Musiikista vastaa pianotaiteilija 
Gösta Nyman, joka soitti myös 
Virtasen virkaanastujaistilaisuu-
dessa tasan 25 vuotta sitten.

VAASA  
Kari Kaakinen  
kari.kaakinen@pohjalainen.fi

— Tämä on selvä ennakkotapaus. 
Myös muissa maakuntapohjaisis-
sa ratkaisuissa voi hallintokielek-
si tulla ruotsi maakunnan väestö-
pohjan kielisuhteiden mukaisesti, 
huomauttaa kansanedustaja, Poh-
janmaan maakuntavaltuuston 
puheenjohtaja Miapetra Kumpu-
la-Natri (sd.)

Hän toteaa olevansa hämmäs-
tynyt siitä, millä rytinällä Poh-
janmaan liiton maakuntajohtaja 
Olav Jern ajaa maakuntapohjais-
ta käräjäoikeusuudistusta.

— Hän puolustaa toki virkan-
sa puolesta maakunnan rajoja ja 
saa siihen selkänojaa maakunta-
hallitukselta. Myös maakuntaval-

tuustossa RKP:lla on enemmistö. 
Tässä asiassa pitäisi kuitenkin 
edetä maltillisesti. Kovaan kie-
lenkäyttöön ei kenelläkään ole 
varaa. Pitää muistaa, että jatkos-
sakin pitää toimia kahden kieli-
ryhmän kanssa, varoittaa Kum-
pula-Natri.

— Olen varma siitä, että päin-
vastaisessa tilanteessa suomen-
kielisillä ei olisi pokkaa tai edes 
halua esiintyä tässä asiassa samal-
la tavalla kuin esimerkiksi Jern on 
nyt tehnyt.

Kielilaki hämmentää
Hän odottaa nyt toisenlaista rat-
kaisua, jossa ei tarvitse ”höpöttää” 
kielilaista.

— Käräjäoikeusuudistusta pi-
tää lähestyä ensisijaisesti toimin-
nan ja toimivuuden kannalta. 

Esimerkkiä voisi ottaa vaikkapa 
Vaasan kaupungista, joka palve-
lee mallikelpoisesti kumpaakin 

kieliryhmää. Sitä voi esitellä ke-
nelle tahansa ja missä päin maail-
maa tahansa.

Kumpula-Natrin mielestä maa-
kuntapohjainen ratkaisu on si-
nänsä hyväksyttävissä, mutta 

kielilaki tuo siihen teennäisen 
ratkaisun makua.

— Minusta sitä ei voida toteut-
taa. Ruotsinkieli hallintokielenä 
hankaloittaisi oikeuspalveluja. 
Meille annettujen tietojen mu-
kaan rekrytointivaikeuksia on 
jo nyt. Kielilain vaikutuksia kan-
nattaa vielä miettiä, sillä Vaasan 
käräjäoikeudessa 80 prosenttia 
oikeustapauksista käsitellään 
suomeksi, vaikka muualla maa-
kunnassa enemmistö on ruotsin-
kielisiä.

Uutta mallia odotetaan
Kumpula-Natrilla on vahva käsi-
tys siitä, että käräjäoikeusuudis-
tuksesta tullaan lopulta esittä-
mään toisenlaista mallia.

— Siitä on keskusteltu tääl-
lä kollegojen ja myös joidenkin 
ministerien kanssa. Etenkin nyt, 
kun tietoa on saatu lisää ensim-
mäisen lausuntokierroksen jäl-
keiseen tilanteeseen verrattuna. 
Alkuvaiheessahan kielijakauma 
ei tullut esille, kun käräjäoikeus-
uudistusta esiteltiin. Nyt myös 
käräjäoikeuden kanta asiaan on 
vahvistunut entisestään. Siellä-
kin odotetaan, että käräjäoikeus-
uudistukseen esitetään lopulta 
toisenlaista toimivampaa mal-
lia.

Kumpula-Natri: Käräjäoikeusuudistuksesta 
voi nousta kielilain vuoksi ennakkotapaus

Pohjanmaan maakuntavaltuuston puheenjohtajan Miapetra Kumpula-Natrin mielestä toimivaa kak-
sikielisyyttä ei kannata uhrata.

Käräjäoikeusuudistus Pohjanmaalla nousee 
ennakkotapaukseksi, mikäli siinä noudatetaan 
maakuntarajoja ja samalla myös kielilakia. Seu-
raavana voi olla vuorossa joku muu valtion- tai 
aluehallintoa koskeva uudistus, joka tuo hallinto-
kieleksi ruotsin.

MISKA PUUMALA

MUSTASAARI/HELSINKI  
Jussi Piipponen 
jussi.piipponen@pohjalainen.fi

Tämän sai Mustasaaren kunnan 
johto torstaina Helsingissä kuul-
la Mari Kiviniemeltä (kesk.), joka 
on valtiovarainministeriön hal-
linto- ja kuntaministeri.

— Kysyimme koosta, koska 
Suur-Vaasan muodostamista on 
perusteltu sillä, että kaupun-
gin asukaslukusijoitus laskee 17:
nneksi ensi vuoden alusta, ker-
too Mustasaaren kunnanhalli-
tuksen puheenjohtaja Michael 
Luther (r.).

Hän myöntää, että Kiviniemen 
kanta oli mustasaarelaisittain 
miellyttävää kuultavaa.

— Koolla ei ole siis merkitystä. 
Sen sijaan valtiovalta ottaa huo-
mioon koulutuspohjan, yhteis-
kunnan perusrakenteet ja elin-
keinoelämän, kun harkitaan 
väliportaanhallinnon keskus-
paikkoja ja hajasijoittamista.

Vaikka Vaasa putoaakin asu-
kaslukuvertailussa muutaman 
pykälän, sen seutukunnan elin-
keinoelämän kasvu on Suomen 
viidenneksi voimakkainta.

Ministerille kelpaa  
seudun yhteistyö
Mustasaaren edustajat kysyivät 
Kiviniemeltä, onko kuntaliitos 
ainoa ratkaisu Vaasan seudun tu-
levalle menestykselle vai onko yh-
teistyökin mahdollista.

Luther kertoo ministerin vas-
tauksen tähänkin kysymykseen 
ilahduttaneen.

— Kyllä hänelle kelpaa yhteis-
työkin.

Tässä onkin ongelman ydin. 
Seutukunta sai todella huonot 
pisteet, kun arvioitiin, millaisia 
kaupunkiseutusuunnitelmia eri 
puolilla maata on kunta- ja palve-

lurakenneuudistuksen puitteissa 
tehty.

— Yhteistyö ei ole edennyt toivo-
tusti. Vaasalla ja Mustasaarella oli 
pari vuotta sitten yhteistyösuun-
nitelmien laatiminen alullaan. 
Eteenpäin ei päästy, koska asia ei 
kiinnostanut muita Vaasan seu-
dun kuntia.

Yhteisselvitykseen  
nyt valmiutta
Lutherin mukaan tilanne on nyt 
toinen. Selvityksen tekemiseen 
on nyt valmiutta, mitä varmaan-
kin on edesauttanut seutukun-
nan yhteistyöstään saama kehno 
arvosana.

Vaasan kaupunki on yksin laa-
tinut laajan ja monipuolisen sel-
vityksen seudun tulevaisuuden 
edellytyksistä. Luther antaa tun-
nustusta: siihen on koottu paljon 
tilastoja ja perustietoa.

— Siinä on kuitenkin esillä 
vain Vaasan näkemys. Tarvitaan 
seudun yhteinen tulevaisuussel-
vitys, jossa tulevat esiin muiden-
kin kuntien tarpeet ja näkemyk-
set.

— Tällöin seudun kaikkien kun-
tien päättäjillä olisi yhdenvertai-
suuden pohjalta samat perustie-
dot ja faktat.

Yhteisen tulevaisuusselvityksen 
laatimiseen alueen päättäjät voi-
vat ottaa kantaa Vaasassa tämän 
kuun lopussa. Silloin kokoontuu 
seudun yhteistyöneuvottelukun-
ta.

Vähänkyrön ja Vaasan  
liitos vaatii yhteisen rajan
Mustasaaren kunnan päättäjät 
kysyivät myös Kiviniemen suh-
tautumista aloitteeseen, jossa 
esitetään Vähänkyrön liittämistä 
Vaasaan.

— Ministeri vastasi, että valtio-
valta on edelleen sitä mieltä, että 
liitoskunnilla pitää olla yhteinen 
maaraja eikä muuta kuntaa nii-
den välissä.

— Kiviniemen mukaan Vähän-
kyrön kannattaisi miettiä liitosta 
jonkin muun kunnan kuin Vaa-
san kanssa, Luther kertoo.

Ministeri Kiviniemen pu-
heilla käyneeseen seurueeseen 
kuuluivat Lutherin lisäksi Mus-
tasaaren kunnanvaltuuston pu-
heenjohtaja Monica Sirén-Aura 
ja kunnanjohtaja Rurik Ahl-
berg.

Mustasaarelaiset kuulivat, 
ettei koolla ole merkitystä
Kaupunkien koolla ei 
ole merkitystä, kun 
valtiovalta harkitsee 
väliportaanhallinnon 
keskuspaikkoja tai 
hajasijoittaa toimintoja 
maakuntiin.


